
میـــان مـــوج خبرهای مربوط به رقابت فیل هـــا و خرهای ایالات متحده، 
« ایرانـــی بامـــداد روز گذشـــته بـــه جمـــع ده نفـــره  »هدهـــد« و »کوثـــر
ماهواره هایمان در فضا پیوســـتند. پایگاه پرتاب »وســـتوچنی« روســـیه 
مســـئولیت این مهم را به عهده داشـــت و موفق شـــد تا این دو اثر دست 
یت هدهد و  جوانـــان ایرانـــی را وارد مدار کنـــد. به طور کلی عمده مأمور
کوثر حول تصویربرداری از زمین و اینترنت اشیاست. ایران از سال 2005 
بردهای مختلف به فضا فرستاده  میلادی تا دو سال قبل ده ماهواره با کار
اما نکته مهم درباره این ماهواره ها ساخت و پرداختشان به وسیله یک 
شرکت دانش بنیان است که در واقع برای اولین بار این اتفاق رخ داده و 
یک شرکت خصوصی ایرانی با همکاری روسیه توانسته دو ماهواره را 
وارد جو زمین کند. این اتفاق علاوه بر نمایش چندباره توانایی جوانان 
ایرانی در ساخت ماهواره، آثار ملی و بین المللی قابل توجهی دارد که 
بد نیست برخی از آن ها را مرور کرده و با ایجاد انگیزه در دانش بنیان ها 

مسیر را برای هدهدها و کوثرها هموارتر کنیم.
 

   »کوثر«؛ عکاس جدید فضایی
« روسیه علاوه بر دوماهواره ایرانی، 51 ماهواره دیگر نیز با خود  پرتابگر »سایوز
حمل کرد و به مقصدشان در فاصله 500کیلومتری از مدار زمین رساند. این 
ی یک شـــرکت خصوصـــی فضایی ایرانی بـــه نام امید  پرتـــاب اولیـــن همکار
فضا با روســـیه اســـت و بـــه صورت کلی اتفاق ویژه ای بـــرای صنعت فضایی 

ایران محسوب می شود. 
ماهواره کوثر از نوع  سنجشـــی  با وضوح تصویر بالاســـت که برای کاربردهای 
یست و مدیریت بحران  ی، منابع طبیعی، محیط ز متنوعی از جمله کشاورز
یت اصلی این ماهواره 30 کیلوگرمی در  طراحی شده است. با این حال مأمور
ی کوثر 3.5 سال است  ی است. عمر مدار ی و نقشه بردار زمینه های کشاورز
و همان طور که اشـــاره شـــد در ارتفاع 500کیلومتری مدار زمین قرار دارد. کوثر 
ی بـــا نرخ 6 فریم بر ثانیه و محـــدوده تصویری 15 کیلومتر  امـــکان تصویر بـــردار
را دارد کـــه از طریـــق دوربین رنگـــی RGB با وضوح 3.45 متر و دوربین NIR با 
، انجام می شود. عدد وضوح هرچقدر پایین تر باشد کیفیت  وضوح 5.5 متر
ی)زمانی که نیاز است تا  ی بهتر است. به علاوه زمان تناوب مدار تصویربردار
یک جسم، چرخش به دور مدار جسمی دیگر را کامل کند( کوثر 5677 ثانیه 
است و وزن آن به حداکثر 35 کیلوگرم می رسد. »دقت پوینتینگ« این ماهواره 
کـــه بـــرای »جهت دهی به یک نقطـــه خاص« در فضا و حفظ این جهت دهی 
ی« آن 0.05  با »حداقل انحراف« گفته می شـــود برابر با 1 درجه و »دقت پایدار
درجه در ثانیه است. دقت پایداری یا Stability  در ماهواره ها به توانایی »حفظ 
وضعیت« یا »جهت گیری ثابت« نســـبت به یک محور یا نقطه در فضا اشـــاره 
دارد و نشـــان دهنده این اســـت که ماهواره تا چه حد می تواند »بدون انحراف 
یـــا تغییـــر وضعیـــت« موقعیت خود را در یک جهت مشـــخص نگه دارد. کوثر 
همچنین توان تولیدی 44 وات ساعت و توان مصرفی 29 وات  ساعت را دارد 

ی محموله ها به کار می رود. که برای تأمین انرژ
 

   »هدهد« و چالش اینترنت در مناطق صعب العبور
اینترنـــت یکـــی از پرکاربردتریـــن و در عین حـــال پرچالش تریـــن موضوعـــات 
موجـــود در کشـــور اســـت. چالش هـــای اینترنتی اما زمانی به مشـــکلات بزرگ 
منجر می شوند که در عصر ارتباطات، رساندن اینترنت به صورت زمینی به 
مناطق صعب العبور تقریبا غیرممکن می شود. کارویژه  هدهد  مربوط به همین 
مشـــکل بزرگ اســـت. این ماهواره کوچک با کاربردهای ارتباطی برای ایجاد 
شبکه های ارتباطی ماهواره ای و اینترنت اشیا طراحی و وارد مدار قرار گرفته 

اســـت. هدهد می تواند در مناطق دورافتاده و صعب العبور که دسترســـی به 
شبکه های ارتباطی زمینی سخت و محدود است، خدمات ارتباطی ارائه دهد 
ی،  و چالش های این مناطق را برطرف کند. این ماهواره همچنین در کشاورز
یت اصلی اش،  ... کاربرد دارد اما مأمور یست و حمل ونقل، تدارکات و محیط ز
اینترنت اشیاست. به منظور بررسی دقیق تر پرتاب بامداد سه شنبه با مهدی 
ی، کارشناس مسائل امنیتی و دفاعی گفت وگو کردیم که مشروح آن  بختیار

را در ادامه از نظر می گذرانید. 

   بختیاری: کشورهای محدودی
چرخه کامل فضایی دارند

پرتاب ماهواره های ایرانی توسط ماهواره بر روس یکی از حواشی جالب توجه 
این ماجرا بود. مهدی بختیاری با اشاره به اینکه ایران یکی از کشورهایی است 
ی این  که چرخه فضایی را به صورت کامل در اختیار دارد توضیح داد: »کشور
چرخه را به صورت کامل دارد که اولا خودش بتواند ماهواره بسازد و ماهواره بر 
بســـازد و خـــودش هـــم بتواند با ماهواره بر ماهـــواره اش را پرتاب کند و بتواند از 
طریق ارتباط با آن ماهواره از آن استفاده کند. خیلی از کشورها بعضی از این 
ی در ساخت ماهواره قوی باشد اما  مراحل را ندارند. مثلا ممکن است کشور
ماهـــواره اش را بـــه دیگران بدهد تا پرتاب کنند. این اصلا موضوع غیرمعقولی 
ی تخصصش پرتاب ماهواره باشد و ماهواره های دیگر  نیســـت. یا مثلا کشـــور
کشـــورها را پرتـــاب کنـــد. امـــا به هر حال آن کشـــور چرخه کامـــل فضایی را در 
اختیار ندارد. اما کشور ما این را دارد. یعنی ما هم ماهواره بر تولید کردیم و هم 
ماهواره ســـاختیم و هم خودمان پرتاب کردیم و خودمان هم اســـتفاده کردیم. 
نمونه هایش مختلف است. در این بحث فضایی شما می توانید همه کارها 
ی داشته باشید که ممکن  را خودتان بکنید و هم می توانید با دیگران همکار
است این برایتان منافعی داشته باشد. مثلا تعداد پرتاب ها و ماهواره هایی که 
در فضا قرار می دهید بالا می رود. مشـــکلی که برنامه فضایی ما دارد در تکرار 
است. یعنی تعداد ماهواره هایی که ما پرتاب می کنیم خیلی بالا نیست. این 
ی ها بیشتر می شود.  میزان هرچقدر بالا برود هم تجربه و هم دستیابی به فناور
این اتفاق خیلی خوبی است که ما در کنار توانمندی داخلی خودمان، این 
ی خارجی را هم داشـــته باشـــیم. البته از وقتی که برنامه فضایی ما در  همکار
حال شـــروع بود، این را مدنظر داشـــتیم و قرار بود این کار را هم انجام دهیم. 
نمونه هایش پرتاب ماهواره هایی بود که به همین روسیه سپردیم و ماهواره ای 

که به ایتالیا دادیم. البته هیچ کدام به سرانجام نرسید. به همین دلیل بود که 
یم. بنابراین ما این امکان را  ما مجبور شدیم به سمت ساخت ماهواره بر هم برو
ی کنیم و  یم که چرخه را داشته باشیم. اما اینکه با کشورهای دیگر همکار دار
تعداد ماهواره هایمان در فضا را بالا ببریم، اتفاق خوبی است که در چندوقت 
اخیر رخ داده است. فکر می کنم این سومین پرتابی است که روسیه برای ما 
گر جای دیگری برایمان  انجام می دهد. بنابراین نباید این برداشت را کنیم که ا
ماهواره پرتاب می کند، به معنی این اســـت که ما در پرتاب ماهواره مشـــکل 
ی که الان روســـیه برایمان ماهواره قرار داده نه  . اتفاقا همین مدار یـــم. خیـــر دار
تنهـــا در ایـــن مـــدار که در مدارهـــای بالاتر هم با پرتابگرهـــای خودمان پرتاب 
داشـــتیم و ماهواره هم تزریق کرده ایم. اما خیلی طبیعی اســـت که این توان را 
داشـــته باشـــید با کمک دیگران هم تعداد را بالا ببرید. شاید بشود گفت یکی 
از مهم ترین چالش هایی که برنامه فضایی ما دارد، تعداد کم است. حالا این 
یاد  تعداد می تواند در پرتاب باشد و می تواند در ماهواره هم باشد. ما ماهواره ز
یم اما باید بتوانیم دائما این ها را پرتاب کنیم و بعضی از آن ها ممکن است  دار

موفق شود و برخی هم ممکن است شکست بخورد که اصلا مهم نیست.«

ماهواره ها در نوبت ارسالند
ورود بخـــش خصوصی به مســـئله هم یکی دیگـــر از مواردی بود که مورد توجه 
یـــح کرد: »این  ایـــن کارشـــناس حـــوزه دفاعی قـــرار گرفـــت. او در این باره تصر
موضـــوع تـــازه نیســـت. یکی از مهم ترین برنامه های فضایی کشـــور این بود که 
ی بخش  خصوصی باشـــد. مهم ترین ســـازمان هایی که در بحث  بـــا همـــکار
فضایی کار می کنند وزارت دفاع و وزارت ارتباطات و دانشگاه هایند. اما در 
کنارش بخش خصوصی هم این کار را می کند. قبلا هم نمونه هایی داشته ایم 
اما چون تعداد پرتاب کم است، طبیعتا ماهواره ها در نوبت پرتاب می مانند. 
این موضوع ممکن است اولویت بندی های متفاوتی داشته باشد. مثلا شاید 
برخی ماهواره ها زمان بیشتری طول بکشد تا نوبتشان شود. از این جهت باید 
تعداد پرتاب را بالا برد و فضا را برای کار شـــرکت های دیگر که ممکن اســـت 
توان کمتری داشته باشند اما امکان ورود را دارند بازتر شود. ضمن آنکه گفتم 
یکی از اهداف اصلی که همیشه اعلام شده این است که بخش خصوصی 
باید وارد شـــود. اساســـا نمی شود گفت همه چیز دولتی باشد. در تمام دنیا در 
صنعت فضایی بخش های خصوصی کار می کنند و هم برای آن شـــرکت و 
هم برای کشـــور آورده دارد. ما هرچقدر می توانیم باید این صنعت فضایی را 

گسترش دهیم. یعنی تعداد و ساختار را بالا ببریم که طبیعتا باعث پیشرفتمان 
گر  شـــود.  شـــاید این به تفکری برمی گردد که در کشـــور ما جا افتاده که انگار ا
ی برای ما  ی کنیم و بخواهیم که کار ما در هر موضوعی با جای دیگر همکار
انجام دهد نشانه ضعف است! این نگاه باید اصلاح شود. آمریکا هم وقتی 
می خواهد هواپیما بسازد صفر تا صد را خودش نمی سازد. یک سری اقلامش 
ی. مثل  را دیگران برایش می ســـازند. کســـی هم نمی گوید که تو توانش را ندار
ید اما یک جاهایی برای شما  این است که شما در خانه تنور و آرد و نان دار
ید و از بیرون  صرف نمی کند که در خانه تنور روشـــن کنید و نان بپزید. می رو
ید.  نان آماده می خرید. هیچ کس هم به شما نمی گوید که توانایی این کار را ندار
ید که در کنـــار امکانات خودتان از توان دیگران  یعنـــی شـــما این امکان را دار
هم اســـتفاده کنید. کاملا هم عرف و پذیرفته شـــده است. اینکه چند ماهواره 
دیگر هم با این ماهواره بر پرتاب شـــده نشـــانه این اســـت که حتی کشـــورهای 
پایی و پیشرفته ممکن است فقط در یک بخش از آن چرخه ای که گفتم  ارو
توانمنـــد باشـــد. بقیـــه چرخه را هم می توانند انجـــام دهد اما صرف نمی کند و 
به دیگران می ســـپارند. بخشـــی از دلیلی که باعث می شود ما یک سری کارها 
را در داخل کشـــور انجام دهیم  محدودیت های خارجی و تحریم اســـت. وَ الا 
خیلی از کارهایی که ما در کشـــور انجام می دهیم شـــاید به صرفه نباشـــد اما 
گـــر این اجبار نبود خیلی از این اتفاقات در داخل کشـــور رخ  یـــم و ا مـــا مجبور
نمـــی داد و می رفتیـــم با دیگران کار کنیـــم. دو جور به آن نگاه می کنند. برخی 
ی پای خودمان باشیم و یک سری هم می گویند توانمندی  می گویند ما باید رو
را داشـــته باشـــیم و در کنارش از کمک دیگران هم اســـتفاده کنیم؛ که به نظر 

من هیچ ایرادی هم ندارد.«

در وعده صادق 2 به دلیل نداشتن ماهواره تصویربردار ضرر کردیم
کید بر اینکه یکی از مشـــکلات بزرگ ما این اســـت که ماهواره   ی با تأ بختیار
یـــم ادامه داد: »در این بـــاره کجا ضرر می کنیم؟  ی مناســـبی ندار تصویربـــردار
آنجا که عملیات وعده صادق 2 انجام می شـــود و ما می گوییم پایگاه نواتیم 
یم که  را زده ایـــم اما هیچ ســـندی نمی توانیم ارائـــه دهیم. یعنی ماهواره ای ندار
ی که کردید را به شـــما نشـــان دهد. حتی در همه  در فضا باشـــد و تصویر کار
یـــم؛ چرا که ماهـــواره برای ما  ی هـــم این مشـــکل را دار عملیات هـــای برون مـــرز
ی نکنند. اینکه از آن اســـتفاده دفاعی  نیســـت و ممکن اســـت با ما همکار
کننـــد یـــا نکننـــد و اینکه آن ها دربـــاره اش چه فکری می کنند طبیعی اســـت 
که این نگرانی را داشـــته باشـــند که ایران به این توانمندی دســـت پیدا کند و 
بتواند از آن اســـتفاده کند. این اســـتفاده صرفا نظامی هم نیســـت اما می تواند 
در حـــوزه نظامـــی هـــم کار کنـــد. نگرانی آن ها هم هیچ اهمیتـــی برای ما نباید 
یم. آن ها به کشور ما حمله می کنند  داشته باشد. ما به این توانمندی نیاز دار
و جایی از کشـــور را می زنند. بلافاصله ماهواره هایشـــان می آید و تصاویرش را 
پخش می کند و همه دنیا می بینند. اما ما وقتی این کار را می کنیم متأسفانه 
ی  ی کنیم. چون تکنولوژ یم که بخواهیـــم تصویربردار ایـــن امـــکان را هنوز ندار
دســـت آنهاســـت، تصاویری که منتشر می کنند کاملا سانسور شده است. ما 
کار را انجام می دهیم و نتیجه اش را نمی توانیم نشان دهیم و دستمان خالی 
است. این بخش کوچکی است و در حوزه های مختلف می توانیم کار کنیم. 
همه این ها به این برمی گردد که بتوانیم به بخش فضایی سرعت بدهیم و با 
یاد توانمندی آن ها را بیشتر کنیم. پرتاب های کنونی ما تحقیقاتی  پرتاب های ز
ی نیستیم  یم تســـت می کنیم. ما کشـــور اســـت و کارکرد ابتدایی دارد چون دار
کـــه تـــا الان 500 پرتـــاب انجام داده باشـــیم. تعداد پرتابمان کـــم بوده و طبیعتا 
اول بایـــد ماهواره هایـــی بـــا توانمندی پایین را تســـت کنیـــم؛ ماهواره هایی که 
طبیعتا وزن کمتری دارند. اما با ماهواره برهای جدید ماهواره های سنگین تر 
ی به گونه ای  یم این فرایند همکار گر نشد هم امیدوار هم می توانیم بفرستیم؛ ا
باشـــد که بتوانیم ماهواره های بزرگ تر و ســـنگین تر با کارایی بیشـــتر را هم به 

یم که برایمان پرتاب کنند.« آن ها بسپار

ماجرای اعتصابات پرستاران از اردیبهشت و خردادماه امسال 
، به دنبال  آغاز شد. پرستاران بیمارستان های مختلف کشور
بی توجهی مسئولان بهداشت و درمان به مطالباتشان، دست 
به اســـتعفاهای دســـته جمعی زدند و خبرهای غیررسمی از استعفای آن ها در 
فضای مجازی و شبکه های اجتماعی منتشر شد. با این وجود اما گستره بازتاب 
خبری ماجرای اولین مرحله از استعفاها، آنقدر وسیع نبود. مرحله دوم استعفاها 
چندماه بعد اتفاق افتاد. اســـتعفاهای پرســـتاران در مرداد امسال از استان البرز 

آغاز شده بود و به کلانشهرهای شیراز و دیگر شهرها رسید.
آن گونه که پرستاران بیمارستان های دولتی شیراز به »فرهیختگان« گفته بودند، در 
شیراز اعتراضات پرستاران پیش از مردادماه بود و چندباری روبه روی استانداری، 
دانشگاه علوم پزشکی و دفتر امام جمعه تجمع کرده بودند. تا اینکه در همان 
مردادماه یکی از پرستاران بیمارستان های دولتی شیراز خودکشی کرد. پس از 
چند روز هم یک بهیار در بیمارستان دیگر شیراز دست به خودکشی زد. پس 
، تعدادی از پرستاران بیمارستان چمران  از این دو خودکشی در فاصله چند روز
شیراز پیشنهاد اعتصاب را مطرح کردند. همچنین این مسئله عنوان شد که برای 
شیفت هایشـــان حضور پیدا نکنند. در آخر همین اتفاق هم افتاد و 15 مرداد 
حدود 90 الی 95 درصد از پرستاران بیمارستان چمران شیراز در شیفت های 

کاری شان حاضر نشدند.
، خبر در سطح دیگر  پس از عدم حضور پرســـتاران بیمارســـتان چمران شـــیراز
بیمارستان های شیراز منتشر شد و به دنبال آنها پرستاران بیمارستان های نمازی 
و... هم دست به اعتصاب زدند. براساس گفته پرستاران شیرازی در آن روزها 
بیمارستان های شیراز بیمار پذیرش نمی کردند و حتی بخش های انکولوژی 

)خون و سرطان( نیز نیمه تعطیل بود.

   مطالبات در دستورکار قرار گرفت
پس از جدی شـــدن ماجرای اعتراضات، بالاخره وزارت بهداشـــت برای حل وفصل 
مطالبـــات وارد ماجـــرا شـــد. عباس عبادی، معاون پرســـتاری وزارت بهداشـــت 7 
شهریورماه گفته بود: »بنابر اظهارات رئیس جمهور و وزیر بهداشت، دو برنامه »پرداخت 
« جزء  معوقات کارکنان نظام سلامت به ویژه پرستاران« و »رسیدگی به وضعیت دارو
اولویت ها و برنامه های وزارت بهداشت در نظر گرفته شده است. برنامه های »پرداخت 
« به عنوان برنامه های فوری مرتبط با گروه  معوقات« و »افزایش ضریب ریالی اضافه کار
شغلی پرستاران تعریف شده و مابقی موارد مرتبط آنها در لایحه »حمایت مادی و 
معنوی گروه پرستاری« مورد بررسی قرار می گیرد. براساس اولویت های وزارت بهداشت، 
چالش ها و مســـائل مربوط به گروه شـــغلی پرستاران در جلسات هیئت دولت مورد 

بررسی قرار گرفته است.«
معاون پرستاری وزارت بهداشت در آن روزها بیان کرده بود: »اصلاح ضریب ریالی 
اضافه کار پرستاران را در دستورکار قرار داده ایم. معاونت پرستاری وزارت بهداشت، 
پیشنهادهای خود را در ارتباط با اصلاح ضریب ریالی اضافه کار پرستاران در گذشته 
مطرح کرده و به تازگی پیشنهاد های خود را از طریق وزارت بهداشت به »سازمان اداری 
« و »هیئت دولت« ارسال کرده است.  «، »شورای امنیت کشور و اســـتخدامی کشـــور
اگر پیشنهادهای وزارت بهداشت تصویب شود، به محض ابلاغ اصلاحیه ضریب 
ریالی اضافه کار پرستاران، بودجه لازم پیش بینی شده و تخصیص می یابد. مابقی 
موارد طی لایحه »حمایت مادی و معنوی گروه پرستاری« مورد بررسی قرار می گیرد. 
اوایل خردادماه سال جاری، وزارت بهداشت این لایحه را به هیئت دولت ارسال کرد 
و همچنین به تازگی این لایحه را به »کمیســـیون بهداشـــت و درمان مجلس شورای 
« ارسال کرده ایم. اگر این لایحه به شکل قانونی در  اسلامی« و »شورای امنیت کشور
مجلس تصویب شود، بخش عمده ای از گلایه های پرستاران به شکل قانونی پاسخ 
داده می شود. امیدواریم تصویب لایحه حمایت مادی و معنوی گروه پرستاری به نگه  

داشتن آنها در نظام سلامت کمک کند.«

   رئیس کمیته پرستاری مجلس:
مجوز جذب 10 هزار پرستار در گروی تأیید هیئت وزیران

براساس گفته سیدمحمد جمالیان، رئیس کمیته پرستاری مجلس در این مدت 
مجلس برای بهبود وضعیت پرستاران دست به اقداماتی زده و قرار است خبرها از 
سوی رئیس جمهور اعلام شود. جمالیان در گفت وگو با »فرهیختگان« از پیگیری 
مجلس برای جذب 10 هزار پرستار خبر داده است. جمالیان گفت: »ما روال های 
قانونی را طی کرده ایم. اصل مطالبات پرستاران، کمبود نیرو است که باعث می شود 
اضافه کاری اجباری داشته باشند. این اضافه کاری اجباری در بیمارستان ها وقتی 
به وجود می آید که مدیران نیرو نداشته باشند. با توجه به احداث تخت های جدید 
در کل کشور و تعداد نیروهای بازنشسته پرستاری، تقریباً می توان گفت که کمبود 10 
هزار پرســـتار در کشـــور داریم و به مجوز جذب 10 هزار پرستار برای کشور نیازمندیم. 
این موضوع را پیگیری کردیم. پیشـــنهاد را وزارت بهداشـــت داد. سازمان اداری امور 
استخدامی به سرعت آن را بررسی کرد. در این مدت برای این ماجرا، مستنداتی نیاز 
داشتند تا بتوانند کار کارشناسی انجام دهند و این عدد را تأیید کنند. درنهایت با 
جلسات متعددی که هم در کمیسیون بهداشت و درمان برگزار شد و هم با پیگیری 
وزارت بهداشت و همکاری سازمان اداری امور استخدامی، این ماجرا به جایی رسید 
که هم سازمان اداری امور استخدامی و هم سازمان برنامه و بودجه عدد را تأیید کردند 

و برای تأیید نهایی تقدیم رئیس جمهور شد.«

   رقم اضافه کاری پرستاران اصلاح خواهد شد
جمالیان ادامه داد: »مطالبه دیگر پرستاران، رقم اضافه کاری پرستاران بود. پرستاران 
می گفتند این اضافه کاری اجباری، با رقمی بین 25 تا 30 هزار تومان درحال انجام 
است. این رقم، رقم بسیار پایینی بود. این موضوع را نیز پیگیری کردیم. با پیگیری 
مجدانه مجلس، رقم تغییر یافت و رقم جدید درنهایت توسط رئیس جمهور اعلام 
خواهد شـــد. مسئله دیگر معوقات جامعه پرســـتاری بود. در کل کشور جاهایی 
وجود داشـــت که یک ســـال اضافه کاری و کارانه پرستاران پرداخت نشده بود. به 
صورت میانگین معوقات پرستاران 10 ماهه بود. در تهران پرداختی های پرستاران 
مناسب تر بود اما در شهرستان های دیگر عدم پرداخت اضافه کاری و کارانه به 
، بخشی از معوقات بیمه سلامت و تأمین  14 ماه می رسید. با دستور رئیس جمهور
اجتماعی پرداخت شد. نزدیک به 6 همت بیمه سلامت صرفاً برای پرداخت کارانه 
پرستاران به دانشگاه ها داد. این امر باعث شد که نزدیک به 2 تا 3 ماه، میانگین 
بدهکاری کل کشور، کاهش پیدا کند. همین موضوع کماکان ادامه دارد و همچنان 
درحال پیگیری ایم که مطالبات تأمین اجتماعی و بیمه سلامت پرداخت شود.«

رئیس کمیته پرســـتاری مجلس همچنین عنوان کرد: »مطالبات دیگری مانند 
ترمیم حقوق وجود داشت. میانگین حقوق پرستاران 14 تا 15 میلیون تومان بود. 
درخواست پرستاران این بود که ضریب محاسبه به درستی اعمال و وارد احکام 
کاری شان شود. این مورد نیز درحال پیگیری است. به نظر من کادر درمان چه در 
دوران دفاع مقدس و چه در دوران کرونا، تعهد و فداکاری شان را به کشور و مردم 

ثابت کردند و نباید این موضوع فراموش شود.«

   به دنبال ایجاد طرح های تشویقی
برای جذب پرستار در تهرانیم

جمالیان همچنین در رابطه با اختلاف دریافتی پرستاران در شهرهای مختلف 
گفت: »پیشنهاد برنامه و بودجه این بود که یک رقم ثابت اعلام شود و این فرمول 
اعلام کردن ها کار را ســـخت کرده اســـت. ما در عمل هم دیدیم که با فرمول اعلام 
کردن، کار به درستی پیش نمی  رود. واقعیت این است که ما درحال تحقیق در رابطه 
با این مسائلیم که چگونه می توانیم طرح های مشوقی را برای پرستاران ایجاد کنیم؟ 
ما در پایتخت برای جذب نیروی پرستار، مشکل جدی داریم. کسی علاقه ای ندارد 
که در تهران به عنوان پرستار مشغول به کار شود. اتفاقاً در این مورد در شهرستان ها، 
علاقه بیشـــتری وجود دارد. این ماجرا را ما دیگر نمی توانیم با رقم جبران کنیم. به 
دنبال اینیم که در شهرهایی مانند تهران به سمت ساخت پانسیون برای پرستاران 
برویم. یا خانه هایی که بتوان، کمی از هزینه های زندگی شان را جبران کرد. همچنین 
بسیاری از پرستاران ما خانم اند. به دنبال اینیم که مهدکودک خاص این پرستاران 

تأمین شود. این موارد در قانون جوانی جمعیت درنظر گرفته شده است. همچنین 
به دنبال ایجاد طرح های تشویقی برای شهرهای محرومیم. قصد داریم که با اعطای 
امکانات رفاهی، کمبودها را جبران کنیم. این موارد درحال بررسی است. البته این 

کارها، کارهای زود بازده نیست.«

   دبیرکل خانه پرستار:
50 هزار پرستار خانه نشین در کشور وجود دارد

محمد شریفی مقدم، دبیرکل خانه پرستار البته معتقد است که پیگیری های 
مجلس در صورت عدم ایجاد طرح های تشویقی برای پرستاران، بیهوده خواهد 
ماند. شرفی مقدم در گفت وگو با »فرهیختگان« گفت: »چندی وقتی است که 
وزارت جدید مواردی را در رابطه با پرستاران درحال پیگیری است. یکی از آن ها 
مجوز استخدام 20 هزار نفر کادر درمان است که از این عدد 10 هزار نفر پرستارند. 
اما مشکل ما اصلاً در اینجا نیست. بلکه مشکل در نگه داشتن آن نیروی جذب 
شـــده اســـت. یعنی اینکه اکنون دریافتی های پرســـتاران به طور ثابت 14 الی 15 
میلیون اســـت. مقدار کارانه ای که دریافت می کنند نیز 2 الی 3 میلیون تومان 
اســـت. این رقم باعث می شـــود که پرســـتاران اصلاً در این شـــغل باقی نمانند و 
رغبتی برای شرکت در آزمون استخدامی نداشته باشند. برای تهران و بعضی از 
گهی استخدام پخش کنیم، اصلاً شرکت کننده نداریم.  کلانشهرها اگر الان هم آ
ما اکنون 50 هزار پرستار فارغ التحصیل داریم که پس از فارغ التحصیلی خودشان 

را خانه نشین کرده اند.«

   سیاست های ادوار گذشته، پرستاران را دلسرد کرده است
شـــریفی مقدم ادامه داد: »برای شـــرایط ســـخت و خاص این شـــغل در خارج از 
، جذابیت ایجاد کرده اند؛ مثلاً حقوق بالا. پرستاری که در خارج از کشور 7  کشور
هزار دلار می تواند دریافت کند، در کشورمان باید 13 میلیون حقوق دریافت کند. 
سیاســـت هایی که در ادوار گذشـــته ایجاد شـــده باعث شده است که پرستاران 
مهاجرت کنند، تغییر شغل دهند و یا خانه نشین شوند. پرستارانی که در کشور باقی 
مانده اند، خسته و بی انگیزه شده اند. دو موردی که مجلس و نهادهای پرستاری 
پیگیر آن بودند همین مســـئله اســـتخدام و اضافه کار بود. به نظر من اگر انگیزه و 
طرح های تشویقی برای باقی ماندن پرستاران ایجاد نشود، استخدام پرستاران مانند 
آب ریختن در یک آبکش است. طی جلساتی که برگزار شده گفته شد که کف 
اضافه کاری پرســـتاران باید 100 هزارتومان باشـــد. اما اکنون حرف از 70 الی 80 هزار 
تومان است. این نرخ باید آن قدر قابل توجه باشد که حضور اضافه کاری پرستار 

برایش مقرون به صرفه باشد.«

یک شرکت خصوصی ایرانی با همکاری روسیه، 2 ماهواره وارد جو کرد، این ماهواره ها کارکردی بیشتر از تحقیقات کشاورزی و... دارند

ایهدهدصبابهفضامیفرستمت

خبر خوب در یک روز خوب

جامعهپرستاریبا۱۰هزارعضوجدیدجانمیگیرد
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علی ملکی
خبرنگار گروه نقد روز


